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تحقيق و تفحص از سازمان بورس اوراق بهادار
موسوي لارگاني: شاخص كل بازار از 2ميليون واحد در سال گذشته به 1/5 ميليون و سپس تا 1/3ميليون واحد كاهش پيدا كرد 

وزیر نيرو در فکر پيک تابستان 1401و با تحقيق و تفحص مي خواهيم بدانيم كه دليل اين ريزش ها و نوسانات چيست 
وزير نيرو ب�ا انتق�اد از كش�ورهايي كه حق آب�ه اي�ران را رعايت 
نمي كنند،گف�ت: يك�ي از نگراني ه�اي ج�دي م�ا عب�ور از پيك 
تابس�تان 1۴۰1 اس�ت، بايد بتوانيم به گونه اي كار كني�م كه مردم 
در اين ش�رايط كمتر ش�اهد محدوديت باش�ند و اگ�ر بتوانيم از 
نيروگاه هاي برق آبي استفاده كنيم، شاهد خاموشي نخواهيم بود. 
به   گزارش روابط عمومي وزارت نيرو، علي اكبر محرابيان در گردهمايي 
رؤساي نمايندگي هاي جمهوري اسلامي ايران در كشورهاي همسايه كه 
در سالن اجلاس وزارت امور خارجه برگزار شد، اظهار كرد: امروز كشور 
ايران مي تواند انواع توربين ها به ويژه توربين هاي كلاس F را توليد كند 
كه در صنعت نيروگاهي بيشترين راندمان را به خود اختصاص داده است. 
موضوع صادرات برق و تجهيزات آن يكي از توانمندي ها، پتانسيل ها و 
استعداد هاي جدي ايران براي عرضه به كشورهاي منطقه است، البته ما 

توفيقات خوبي در اين زمينه طي سال هاي گذشته داشته ايم. 
وي با اشاره به سنكرون ش��بكه برق كشور با كشورهاي همسايه افزود: 
امكان تبادل برق با افغانس��تان، تركمنس��تان، آذربايجان، ارمنستان، 

تركيه، عراق و... را داريم. 
به گفته وزير نيرو، در كشورهاي عراق، سوريه، سريلانكا، تاجيكستان، 
روسيه و خيلي از كش��ورها پروژه هاي نيروگاهي قابل توجهي به ويژه 
نيروگاه هاي برق آبي را اجرا كرده ايم. محرابيان در رابطه با حوزه آب نيز 
خاطرنشان كرد: ايران در حوزه پروژه هاي آبي از جمله سامانه هاي آب، 
سد سازي و نيروگاه هاي برق آبي موقعيت بسيار خوب و ارزشمندي را 

در دنيا دارد. 
وي ادام��ه داد: اي��ران در رابطه با مس��ائل مرب��وط ب��ه آب در برخي 
كش��ور هاي همس��ايه، بالادس��ت بوده و در برخي مكان ها نيز پايين 
دس��ت به حس��اب مي آيد. در اين موارد ه��م قوانين و مق��ررات با هم 
متفاوت اس��ت. در معدود مسائلي همس��ايه هايي كه در بالادست قرار 
دارند، حق آبه هاي قانوني و رس��مي كه با ايران امض��ا كردند را رعايت 
 نمي كنند و ش��ايد بيش��ترين زيان وارده در اين زمينه ب��ه دليل عدم 

رعايت پروتكل هاست. 
وزير نيرو تصريح كرد: در موضوعات حق آبه با كشور افغانستان در طول 
يك ماه گذشته حركت و اقدامات خوبي انجام شد كه اميدواريم مستمر 
باشد. محرابيان با تأكيد بر ضرورت توجه سفرا نسبت به موضوعات آب 
و مسائل زيست محيطي يادآور شد: كشورهايي كه در بالادست حضور 
دارند اقداماتي را انجام مي دهند كه منجر به آلوده كردن رودخانه مي شود 
و با توجه به اينكه كشور پايين دست از اين آب در مصارف مختلف استفاده 

مي كند، اغلب دچار زيان هاي هنگفت در اين موضوعات مي شوند. 
وزير نيرو همچنين با اش��اره به پروژه هاي انتق��ال آب تصريح كرد: در 
موضوع انتقال آب كشورهايي در اطراف خود داريم كه ميزان آبي كه در 
اختيار دارند بيش از ميزان مصرف شان بوده و در اين زمينه مي توانيم با 

هماهنگي به عمل آمده از پتانسيل موجود بهره  لازم را ببريم. 
  برخورداري 99/5 درصد جمعيت روس�تايي كشور از نعمت 

برق
وزير نيرو با اش��اره به برخورداري كش��ور از دو كالاي مه��م آب و برق 
نيز گفت: از نظر برخ��ورداري آب و برق امروز در حوزه ش��هري تقريباً 
برخورداري م��ردم ۱۰۰درصد بوده و در روس��تاها در حوزه برق بالاي 
99/5 درصد برخوردار هستند كه نسبت به شاخص هاي آماري جهاني 

رقم بسيار بالايي است. 
وي اضافه كرد: متأسفانه طي چند س��ال گذشته با سياست هاي غلط، 
س��رمايه گذاري در اين حوزه كاهش پيدا كرد و طي دو الي س��ه سال 
گذشته تراز توليد ما نسبت به تقاضاي مصرف با كاهش مواجه شد كه 
شاهد محدوديت ها و خاموش��ي هايي بوديم، اما با يك برنامه فشرده و 

دقيق درصدد جبران و رفع مشكلات هستيم. 
وزير نيرو ادامه داد: براي چهار سال آينده برنامه ريزي كرديم كه بيش از 
۳۰ هزار مگاوات به ظرفيت توليد برق كشور اضافه شود كه شاخصه هاي 
اين برنامه به كارگيري تكنولوژي هاي توليد تجديدپذير است كه براي ۱۰ 

هزار مگاوات برنامه اي تدوين شده و به جد در حال پيگيري هستيم. 
محرابيان با بي��ان اينكه يك��ي از نگراني هاي جدي م��ا عبور از پيك 
تابستان ۱۴۰۱ است، خاطرنشان كرد: بايد بتوانيم به گونه اي كار كنيم 
كه مردم در اين شرايط كمتر شاهد محدوديت باشند و ان شاءالله اگر 
قدري بتوانيم از نيروگاه هاي برق آبي اس��تفاده كنيم شاهد خاموشي 

نخواهيم بود. 
  افزايش ۶ هزار مگاوات به ظرفيت توليد برق كشور

محرابيان افزود: براي پيك تابس��تان ۱۴۰۱ افزودن ۶ هزار مگاوات به 
ظرفيت توليد برق كشور برنامه ريزي ش��ده است كه اين مهم در طول 
سال هاي گذشته يك ركورد محسوب مي شود، چراكه بالاترين افزايش 
ظرفيت در طول سال هاي گذشته مربوط به سال 9۰- 89 بوده كه ركورد 

افزايش ظرفيت نيروگاهي كشور ۴2۰۰ مگاوات بوده است. 
محرابيان با اشاره به اقدامات انجام ش��ده در اين زمينه افزود: از رقم ۶ 
هزار مگاوات افزايش ظرفيت تاكنون چهار واحد نيروگاهي به ش��بكه 
برق س��نكرون ش��ده و خرداد ماه ش��اهد تكميل طرح هاي نيروگاهي 

خواهيم بود. 

 توليد 48درصد آبزیان 
در استان هاي غيرساحلي

در دنيا 7۰درصد محصولات كشاورزي از كش�ت ديم و 3۰درصد 
از كش�ت آبي به دس�ت مي آيد، اما در كش�ورمان برعكس است. 
وزير جهاد كش�اورزي مي گويد: در طول اين س�ال ها از ساحل و 
دريا براي پرورش آبزيان استفاده نكرده ايم، به طوري كه در حال 
حاضر ۴8درصد توليد آبزيان در اس�تان هاي غيرس�احلي است. 
بايد ايجاد ش�هرك هاي كش�اورزي در دريا و س�احل فعال شود. 
يكي از موضوع هايي كه در برنامه كوتاه مدت وزارت جهادكشاورزي به 
آن اشاره ش��ده، ايجاد امنيت غذايي پايدار در سه ماهه نخست دولت 
سيزدهم است. توليد و توزيع، دو بخش مؤثر بر بازار مصرف و همچنين 
قيمت گذاري موارد مصرفي جامعه محس��وب مي ش��ود. متأسفانه در 
كش��ورمان هميش��ه در حوزه موادغذايي چال��ش دوگانگي مديريت 
داشته ايم كه اين چالش ميان دو وزارتخانه صمت و كشاورزي در حال 

رد و بدل شدن است. 
وزير جهاد كشاورزي با حضور در برنامه نگاه يك، درخصوص مهم ترين 
برنامه اي��ن وزارتخانه گفت: كش��اورزي قراردادي، اقدامي اس��ت كه 
مي تواند ما را در ايجاد بهره وري در كش��اورزي كم��ك كند. اين بدان 
معناست كه جهاد كشاورزي از ابتداي امر، تمامي مقدمات و ملزومات 
كاشت، داش��ت و برداش��ت را براي كش��اورزان فراهم آورده و پس از 
برداش��ت محصول آن را از كش��اورزان خريداري و تمام هزينه ها را با 
او حس��اب كرده است. در اين فرآيند جهاد كش��اورزي مي تواند حتي 
محصول را بيمه كند تا اگر اتفاقي براي محصول افتاد، كشاورزان متضرر 

نشوند، به اين ترتيب بهره وري افزايش مي يابد. 
 سيدجواد س��اداتي نژاد افزود: از 7مهرماه طرح كش��اورزي قراردادي 
كليد خورد و از 2۱تا 22آبان ماه، زيرساخت هاي سامانه اي اين پروژه 
آغاز به كار كرد و تا امروز حدود 7۰هزار هكتار مزرعه در قالب اين طرح 
قرار گرفته اس��ت. بخش هاي خصوصي بدانند وزارت جهاد كشاورزي 
از كشاورزي قراردادي حمايت ۱۰۰ درصد به عمل مي آورد؛ متوسط 
توليدات كش��اورزي قراردادي در دنيا ۴۰ درصد است كه در كشور ما 

يك درصد مي باشد. 
وزير جهاد كشاورزي افزود: در كش��اورزي قراردادي انحصاري وجود 
ندارد، طرح كشاورزي قراردادي حامي كشاورز و كشاورزي ما خواهد 
بود، از آنجا كه يكي از دغدغه هاي كشاورزان تأمين مالي است و با ايجاد 
كشاورزي قراردادي نياز مالي كش��اورزان هم مرتفع مي شود، ميزان 

توليد افزايش مي يابد و درآمد آن هم افزايش خواهد يافت. 
  استفاده نكردن از ظرفيت هاي دريا و ساحل 

ساداتي نژاد در بخش ديگري از س��خنان خود گفت: ۴8درصد توليد 
آبزيان در استان هاي غيرساحلي است كه پيام بزرگي دارد، يعني اينكه 

از ساحل و دريا استفاده نكرديم. 
وزير جهاد كش��اورزي افزود: همانگونه كه ش��هرك هاي كش��اورزي 
در خش��كي داريم، در دريا و ساحل هم بايد داش��ته باشيم و شركت 
شهرك هاي كشاورزي بايد فعال شود و بتواند از ظرفيت خود استفاده 
كند. وي با بيان اينكه در زمينه كش��ت ديم، جاي كار زيادي داريم و 
اين بخش مغفول توليد ماست، ادامه داد: در دنيا 7۰ درصد محصولات 
كشاورزي از كشت ديم و ۳۰درصد از كشت آبي به دست مي آيد، اما در 
كشورمان برعكس است. امسال، بخشي از ديمزارهاي ما با كمك ستاد 

اجرايي فرمان امام)ره( مديريت شد. 
  آبان ماه بحراني ترين شرايط توليد مرغ 

س��اداتي نژاد با بيان اينكه كش��ور در آبان ۱۴۰۰ بحراني ترين شرايط 
توليد مرغ را تجربه كرد، افزود: براي جلوگي��ري از ايجاد صف در اين 
حوزه و بازار، اوضاع توليد را ساماندهي و با اجراي قانون انتزاع، توزيع 

را هم مديريت كرديم. 
وزير جهاد كشاورزي تصريح كرد: از آنجا كه چرخه توزيع در كشورمان 
س��نتي بود اقدام به فعال نمودن توزيع هوشمند كرديم و براي حذف 
دلال و واسطه ها، سامانه توزيع هوش��مند را راه اندازي كرديم. در اين 
راس��تا روزانه حدود 5۰۰ تن مرغ و تخم مرغ بدون واس��طه به دست 
مصرف كننده  رس��يد كه حدود ۳2 هزار مغازه در تهران و البرز در اين 

طرح همكاري كردند. 
ساداتي نژاد افزود: در اين ۳2 هزار مغازه، قيمت ها براساس فاكتوري بود 
كه مستقيم از مزرعه و توليد كنندگان دريافت كرده بودند و ديگر كسي 

نمي توانست بگويد فلان محصول را گران تهيه كرده ام. 
وزير جهاد كشاورزي گفت: در برنامه شش��م توسعه 85درصد هزينه 
تجهيزات آبياري نوين را دولت و ۱5درصد را كشاورز پرداخت می كرد، 
يعني نگاه دولت و حاكميت در كشورمان، توس��عه آبياري نوين بوده 
است، اما با توجه به عقب افتادگي هايي كه وجود داشت اعتباراتي كه به 

اين موضوع اختصاص مي يافت براي كل نياز كافي نبود. 
وي ادامه داد: در ش��مال كش��ور يعني استان هاي گس��تان، گيلان و 
مازندران كه تأمين كننده برنج كشور هستند, امسال 2/2ميليون تن 
توليد برنج داش��تيم؛ اگر ۳ميليون تن مصرف كل كشور باشد سالانه 

حدود يك ميليون تن به واردات برنج نياز داريم. 
ساداتي نژاد گفت: امسال به علت خشكسالي، توليد برنج داخلي حدود 
2۰درصد كاهش يافت كه اين موضوع روي قيم��ت برنج ايراني تأثير 

داشت. 
وزير جهاد كش��اورزي افزود: در اين سه استان، ظرفيت افزايش توليد 
برنج به ميزان بيش از يك ميليون تن را داري��م و با اين كار مي توانيم 

خودكفا شويم و براي اين كار به زهكشي اراضي نياز داريم. 
وي اضافه كرد: وزارت جهاد كشاورزي, اموال مازادي را در استان هاي 
مختلف در اختيار دارد كه مي توانيم از محل مولدسازي اين دارايي ها 
تا سقف 2۰هزار ميليارد تومان به س��مت حمايت از حوزه كشاورزي 

برويم. 

نايب رئي�س ش�وراي مل�ي زعف�ران گف�ت: 
قاچاقچي�ان در بازاره�اي جهاني زعف�ران را 
1۰۰دلار ارزان ت�ر مي فروش�ند و زعف�ران ب�ه 
دليل اينكه فض�اي زيادي را اش�غال نمي كند 
به راحت�ي قاچ�اق مي ش�ود و صادركنندگان 
ت�وان رقاب�ت ب�ا قاچاقچي�ان را ندارن�د. 
غلامرضا ميري در گفت وگو با ميزان، در خصوص 
وضعيت صادرات زعف��ران گفت: امس��ال ميزان 
صادرات زعفران نس��بت به س��ال گذشته تفاوت 
چنداني نداشته اس��ت. صادرات زعفران بيشتر به 
كشورهاي چين، ويتنام، امارات، اسپانيا، قطر و. . . 
انجام مي شود و در حال حاضر به ۶7 كشور زعفران 

صادر مي كنيم. 
وي در خصوص وضعيت قاچاق زعفران گفت: صد 
در صد قاچاق در صادرات زعفران انجام مي شود و 
دليل آن برگشت ارز حاصل از صادرات است. اين 
بدان معنا نيست كه ارز به كشور وارد نكنيم، بلكه 
افتخار مي كنيم در شرايط بحران اقتصادي ارز به 
كشور وارد كنيم، ولي صادركنندگان زماني كه ارز 
را وارد كشور مي كنند بايد ۴ الي 5 هزار تومان زير 

قيمت روز بازار به سامانه نيما بفروشند. 
ميري در ادامه گفت: فروش ارز به سامانه نيما ۳الي 
۴ميليون تومان تفاوت دارد، به همين دليل بستر 

مناس��بي براي قاچاقچيان زعفران فراهم شده تا 
زعفران را قاچاق كنند. 

نايب رئي��س ش��وراي ملي زعف��ران اظه��ار كرد: 
قاچاقچيان در بازارهاي جهاني زعفران را ۱۰۰ دلار 
ارزان تر مي فروشند و زعفران به دليل اينكه فضاي 
زيادي را اشغال نمي كند به راحتي قاچاق مي شود و 

صادركنندگان توان رقابت با قاچاقچيان را ندارند. 
وي در خصوص علت اصلي افزايش قيمت زعفران 
گفت: عامل اصل��ي گراني زعف��ران كاهش توليد 
است حتي برخي كش��اورزان تا 9۰ درصد كاهش 
توليد زعفران را داشته اند و اين كاهش توليد باعث 
كاهش عرضه و در نهايت افزايش قيمت مي شود. 
همچنين ملزومات كشاورزي تا مرز ۳۰ الي ۱۰۰ 
برابر گران شده است، ولي در ميزان توليد زعفران 

تغييري نداشته ايم. 
ميري در خصوص خريد تضميني زعفران از طريق 
سازمان تعاون روستايي ايران گفت: امسال تعاون 
روس��تايي ايران خريد تضميني زعف��ران را انجام 
نداده اس��ت، زيرا نرخ تعاون روستايي براي خريد 
زعفران از كشاورزان 2۰ ميليون و 5۰۰ هزار تومان 
است درحالي كه در بازار ۳8 ميليون تومان زعفران 
خريداري مي شود بنابراين كشاورزان با اين وضعيت 

زعفران را به تعاون روستايي ايران نمي فروشند.

صادركنندگان  توان رقابت با قاچاقچيان را ندارند

نوس�ان هاي اخي�ر ب�ازار س�رمايه مديريت 
اين بازار را زير س�ؤال برده اس�ت، از آنجا كه 
5۰ ميليون س�هامدار در كش�ور وج�ود دارد 
و نقدينگ�ي س�رگردان در جامع�ه نيازمن�د 
س�اماندهي از طريق ب�ازاري چون س�رمايه 
اس�ت، مديري�ت صحي�ح ب�ورس از اهميت 
قابل ملاحظ�ه اي برخ�وردار اس�ت. متوليان 
دستگاه قضا نوسان هاي س�ال های اخير بازار 
مذك�ور را غيرمنطقي و نامتع�ارف مي دانند، 
در همين راس�تا تحقيق و نفحص از س�ازمان 
بورس اوراق بهادار در دس�تور كار قرار دارد.
در جريان مبادلات س��ال هاي اخير بازار سرمايه 
نوس��ان هايي رقم خورد كه برخي از كارشناسان 
اين نوسانات را دستكاري قيمت معرفي كردند. در 
دولت دوازدهم ارزش بازار بورس بهادار و فرابورس 
چندين برابر شد، به طوري كه برخي از سهامداران 
مطلع و داراي رانت اطلاعاتي ره صد ساله را يك 
شبه پيمودند و در مقابل برخي از سهامداران كه 
آنها را تازه وارد و غيرمطلع مي ناميم با زيان هاي 
بسيار هنگفت روبه رو شدند. از آنجا كه ميليون ها 
س��هامدار به دعوت دول��ت دوازده��م وارد بازار 
سرمايه و متحمل زيان هاي هنگفت شدند، بخشي 
از جامعه خواستار بررسي تحولات بازار سرمايه در 

سال هاي اخير شده اند. 
با توجه به اينكه كارشناسان اقتصادي بازار سرمايه 
را دواي درد كنترل صحيح نقدينگي و هدايت آن 
به بخش توليد مي دانند، بازار سرمايه بايد صاحب 
مديريت صحيح و منطقي و قابل اطمينان براي 
سرمايه گذار خرد و كلان باش��د، از اين رو برخي 
از نمايندگان مجلس طرح تحقي��ق و تفحص از 

سازمان بورس اوراق بهادر را كليد زدند. 
 عده اي معتقدند بايد از اشخاصي كه بر پايه رانت 
اطلاعاتي در آمده��اي نجومي از بازار س��رمايه 
كسب كرده اند، ماليات كلان اخذ شود و عواملي 
كه اين رانت اطلاعاتي را در اختيار اين اشخاص 
قرار داده اند، چه در سازمان بورس و اركان بازار و 
چه در بدنه ش��ركت ها و وزارتخانه ها شناسايي و 
برخورد ش��ود تا از اين رهگذر اطمينان از دست 
رفته سرمايه گذاران و افكار عمومي به بازار سرمايه 
كم كم بازگردد. لازم به توضيح است نزديك به 8۰ 
درصد حجم نقدينگي در اي��ران رقمي بيش از ۳ 
هزار و ۳۰۰ هزار ميليارد تومان ارزيابي مي شود 
كه در قالب س��پرده هاي مدت دار و سود دار در 

اختيار بانك هاست. 
كارشناسان مي گويند، بخش��ي از اين منابع بايد 
به واس��طه بازار س��رمايه وارد كانال تأمين مالي 
دولت و ش��ركت ها ش��ود تا هم مشكلات مربوط 
به كس��ري بودجه دولت حل و هم اينكه سرمايه 
ثابت و س��رمايه در گ��ردش توليد تأمين ش��ود. 
گفتني است برخي از كارشناسان بر اين باورند كه 
بازار سرمايه دچار باندبازي شده است و اين گونه 
جريان ها س��رمايه را از اين بازار فراري مي دهد. 
شايد به همين دليل است كه مجلس طرح تحقيق 
و تفحص از بازار سرمايه را كليد زده است تا ببيند 

در سازمان بورس چه مي گذرد.
در همين رابطه موسوي لارگاني گفت: شاخص 
كل بازار از 2 ميليون واحد در سال گذشته به ۱/5 
ميليون و سپس تا ۱/۳ميليون واحد كاهش پيدا 
كرد و با تحقيق و تفح��ص مي خواهيم بدانيم كه 

دليل اين ريزش ها و نوسانات چيست. 

رئيس تحقيق و تفحص از س��ازمان بورس اوراق 
به��ادار در گفت وگو با ف��ارس، در مورد تحقيق و 
تفحص از سازمان بورس اظهار داشت:  از شهريور 
سال 99 كه شاهد نوسانات شديد در بورس بوديم 
و ريزش بازار از آن موقع شروع شد به فكر تحقيق 

و تفحص از سازمان بورس افتاديم. 
موس��وي لارگاني عنوان كرد: متأسفانه دخالت 
حقوقي ها در بازار و عدم آموزش كافي و لازم براي 
كساني كه به بازار س��رمايه آمده بودند از يكسو و 
دعوت عامي كه رئيس جمهور سابق از مردم داشت 
كه اعلام كرد، امن ترين جا براي س��رمايه گذاري 
بازار سرمايه است و مردم به جاي اينكه سكه، طلا 
و ارز بخرند در بورس سرمايه گذاري كنند، باعث 
شد سرمايه هاي مردم به بورس سرازير شود و از 
آغاز س��ال 99 تا مرداد همان سال روند افزايشي 
در بورس وجود داشت. برخي از مردم حتي منزل 
مسكوني خود را فروختند و به بازار سرمايه آوردند، 

اما بعد از آن ريزش شروع شد. 
موسوي لارگاني بيان كرد: تحقيق و تفحص دو ماه 
طول كشيد تا در كميسيون اقتصادي تصويب شود 
و بعد از آن به صحن اصلي مجلس آمد. آن موقع 
من در هيئت رئيس��ه بودم و هر روز درخواس��ت 
مي كردم كه در صح��ن اصلي مجلس بررس��ي 
شود، اما به بهانه هاي مختلف مي گفتند، ممكن 
است بر بازار سرمايه اثر بدي داشته باشد، مطرح 
نمي كردند. دستور اوليه تحقيق و تفحص با ۴8 تا 
5۰ امضا بود، اما بعد از آن ۱۴۰ نفر از نمايندگان از 
رئيس مجلس درخواست كردند كه طرح تحقيق 
و تفحص از سازمان بورس را در اولويت و دستور 
كار قرار دهند، اما به مدت يكسال نتيجه نگرفت و 

دلايل آنها اين بود كه ممكن است شوكي به بازار 
وارد و وضعيت بدتر ش��ود، اما بالاخره با پيگيري 
خود بنده و تذكرات باعث شد در آبان امسال در 
دستور كار مجلس و در صحن علني مجلس مورد 

تصويب قرار گيرد. 
نماينده فلاورجان گفت: بعد از آن طرح تحقيق 
و تفحص از بورس در كميسيون اقتصادي مطرح 
شد و بايد هيئت تحقيق كننده كه شامل ۱5 نفر 
كه ۱۰ نفر از كميس��يون اقتص��ادي و پنج نفر از 
كميسيون هاي ديگر بايد تشكيل شوند، در جلسه 
اول بنده را به عنوان مس��ئول تحقيق و تفحص 
انتخاب كردند و آقاي طغيان��ي نايب اول رئيس، 
آقاي توسلي نايب دوم و علي رضايي به عنوان دبير 
هيئت تحقيق و تفحص انتخاب ش��دند و دو روز 
قبل احكام اعضاي تحقيق و تفحص را آقاي دكتر 
قاليباف رئيس مجلس ابلاغ كرد كه در ۱۶آذرماه 
احكام به دس��ت ما رس��يد. اولين جلسه هيئت 
تحقيق و تفحص از س��ازمان بورس روزگذشته 
برگزار و در آن براي اعضا تقس��يم كار مي شود و 

مشاوراني براي اين كار انتخاب مي شوند. 
موس��وي لارگاني گفت: مورد تحقيق و تفحص 
هم زمان بورس و هم ش��ركت بورس اوراق بهادار 
و كل بازار سرمايه از جمله شركت سپرده گذاري 
مركزي و بورس كالا و انرژي و فرابورس هم خواهد 
بود. در اي��ن تحقيق و تفحص از م��واردي مانند 

حقوق نجومي افراد بررسي مي شود.
رئيس هيئت تحقيق و تفحص از سازمان بورس و 
بازار سرمايه در مورد زيان سهامداران عدالت بعد 
از ورود به بازار س��رمايه و همچنين بررسي عدم 
واريز سود عملكرد سهام عدالت در سال 98 توسط 
مخابرات و مپنا گفت: يك طرف از قضيه تحقيق و 
تفحص اين است كه عده اي زيادي از مردم دچار 
مشكلات شدند و در روزهاي ريزش بازار سرمايه 

دچار زيان گرديدند. 
نماينده فلاورجان گفت: كساني كه داراي سهام 
عدالت به ارزش اس��مي 5۰۰ هزار توماني بودند، 
ارزش سهام آنها تا ۱۶ ميليون تومان هم بالا رفت 
و قسمتي از س��هام خود را توانس��تند بفروشند. 
سهام عدالت واقعاً كار بزرگي بود كه دولت نهم و 
دهم انجام داد، اما متأسفانه به دليل سوءمديريت 
سازمان بورس و سازمان هاي مربوطه حيف و ميل 

حقوق سهامداران را شاهد بوديم. 
رئيس هيئت تحقيق و تفحص از سازمان بورس 
و بازار سرمايه تأكيد كرد: نكته مهم اين است كه 
تحقيق و تفحص ش��ش ماهه اس��ت و نمي توان 
انتظار داشت يك شبه مسائل حل شود. عده اي در 
فضاي مجازي مي گويند وعده توخالي داده شده 
و كاري نشده است، در حالي كه تازه كار تحقيق و 

تفحص از سازمان بورس آغاز شده است. 
وي عنوان كرد: هدف من فقط احقاق حقوق مردم 
است و هيچ قصد ديگري ندارم. متأسفانه عده اي 
اين مسئله را سياسي جلوه داده اند، در حالي كه در 
بورس چندين هزار ميليارد تومان پول مردم آب 

شده است و بايد احقاق حق مردم كنيم. 
رئيس هيئت تحقيق و تفحص از سازمان بورس 
و بازار س��رمايه در پايان گفت: م��ردم اگر موارد 
غيرقانون��ي ديده  ان��د آن را ب��ه دبيرخانه هيئت 

تحقيق و تفحص گزارش كنند. 

آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي 
شـماره گ1400/43/35

دستگاه مناقصه گزار : شركت گاز استان ايلام  
موضوع مناقصه: گازرسانى به روستاى چشمه پهن و صنايع مسير

 مبلغ كل برآورد: 99,628,332,692 ريال 
مبلغ تضمين :    4,982,000,000 ريال  

لازم به توضيح است كه دوره برآورداجرا  بر اساس سه ماهه چهارم سال 1399 مطابق فهارس 
بهاى سال 1400 نفت و گاز و راه و باند سازمان مديريت و برنامه ريزى و برآورد كالا بر اساس 

سه ماهه سوم 1400 مى باشد.
ــماره  ــاب ش ــركت در مناقصه يا فيش واريزي  به حس نوع تضمين : ضمانت نامه بانكي  ش
0112766916004 بانك ملي شعبه ميدان امام حسن (ع)ايلام و يا ساير ضمانتنامه هاى 
ــماره 4 آيين نامه تضمين معاملات دولتى شماره  معتبر و يا تركيبى از آنها كه در جدول ش

123402/ ت 50659 ه مورخه94/9/22 قيد گرديده اند.
مدت زمان اجراي پروژه :  160 روز تقويمى

محل تامين اعتبار : وام داخلى (بند ق)
آخرين مهلت فروش اسناد  1400/10/08    تا پايان وقت ادارى

آخرين مهلت ارائه پيشنهادات :1400/10/22    تا ساعت 8:45 دقيقه صبح 
زمان گشايش پاكات (پاكات الف و ب و ج):  1400/10/22      ساعت 9 صبح

محل گشايش پاكات : سالن كنفرانس شركت گاز استان ايلام
ــب در مناقصات صنعت نفت به شماره  *از دستورالعمل ارزيابى مالى وفرايند قيمت متناس

796-20/2 تاريخ 1399/12/11 استفاده مى گردد.
شرايط متقاضيان :

1- داشتن شخصيت حقوقي 
2- كپي برابر با اصل اساسنامه و آگهى آخرين تغييرات 

3- ارائه گواهينامه صلاحيت ايمنى امور پيمانكاران از وزارت تعاون ، كار و رفاه اجتماعى بر اساس 
مواد 85 و 91 قانون كار جمهورى اسلامى ايران مصوب 89/3/5 وزير كار و امور اجتماعى . 

4-داشتن امكانات ، ماشين آلات و نيروي متخصص 
ــازمان مديريت و برنامه ريزى كشور در رشته  5- داشتن گواهي صلاحيت پيمانكاري از س

تأسيسات و تجهيزات يا نفت و گاز با  رتبه و ظرفيت مجاز .
6- داشتن تجربه كافى معتبر و مفيد مرتبط با موضوع مناقصه 

7-قيمت ها متناسب با كالاى ساخت داخل با لحاظ كيفيت ارائه گردد .
8- فروش اسناد به واجدين شرايط ، تكميل و شركت در فرآيند مناقصه از طريق سامانه ستاد 

دولت به آدرس ir.setadiran سامانه ستاد صورت مى پذيرد . 
9- با توجه به فراهم شدن امكان امضاي الكترونيكي اسناد پيشنهاد در معاملات دولتي در 
ــامانه تداركات الكترونيكي دولت درج امضاي الكترونيكي در سامانه ستاد جهت اسناد و  س
ــنهاد قيمت و ضمائم آن پاكت (ج) الزامي مي باشد در غير اين  مدارك پاكت (ب) و نيز پيش

صورت به پيشنهاد قيمت ترتيب اثر داده نخواهد شد.
محل گشايش پاكات : سالن كنفرانس شركت گاز استان ايلام 

محل تحويل ضمانتنامه : دبير خانه شركت گاز استان ايلام 
هزينه دو نوبت آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد.

هزينه و ارائه رسيد تاييد شده كارمزد سامانه تداركات الكترونيك دولت (ستاد) قبل از عقد 
قرارداد به عهده برنده مناقصه مى باشد.

هزينه چاپ و تكثير كتابچه هاى پيمان به مبلغ 3,500,000 ريال به عهده برنده مناقصه مى باشد و مى 
بايست به حساب شماره  0112766916004 به نام شركت گاز استان ايلام واريز گردد. 

آدرس: ايلام – چهارراه پيام نور – بلوار تعميركاري نبش خيابان استاد شهريار 
ــايت WWW.Shana.irوhttp://iets.mporg.ir  و ــلام س ــتان اي ــركت گاز اس  ش

 WWW.ilam-nigc.ir شماره تلفن 0843-2235824
-كد فراخوان جهت آگهى مذكور  53,103,313   مى باشد . 

شناسه اگهى : 1240689
روابط عمومى شركت گاز استان ايلام

رئي�س اتحادي�ه فروش�ندگان ش�يريني، 
از افزاي�ش بي روي�ه قيم�ت مواداولي�ه 
ش�يريني ب�ه دليل نب�ود نظ�ارت ب�ر توزيع 
مواداولي�ه و ايج�اد ب�ازار س�ياه خب�ر داد. 
علي بهره مند در گفت وگوي تلفني با صداوسيما، 
با اشاره به اينكه قيمت شيريني نسبت به قيمت 
مصوب تيرم��اه تغييري نك��رده اس��ت، افزود: 
مواداوليه در كش��ور كم نيس��ت، اما كارخانه ها 

به صورت مس��تقيم اين مواد را به قنادان عرضه 
نمي كنند و ما مجبوريم از بازار س��ياه و دلالان 

مواداوليه را تهيه كنيم. 
وي با بي��ان اينكه روغ��ن ك��ره اي را از كارخانه 
۱7۰ت��ا ۱8۰هزارتومان خري��داري مي كرديم، 
هم اكنون بايد از بازار س��ياه به قيمت ۴۰۰هزار 
تومان خري��داري كنيم، گفت: هي��چ نظارتي بر 
توزيع مواد اوليه ش��يريني در بازار وجود ندارد و 

اين سبب رونق بازار دلالان شده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان شيريني درخصوص 
قيمت شيريني در واحد هاي داراي مجوز درجه 
يك و درجه2 ادامه داد: شيريني  تر در واحد هاي 
درجه يك، كيلويي 78 هزار تومان و در واحد هاي 
درجه 2، كيلويي ۶۰ هزار تومان است. شيريني 
دانماركي در واحد هاي درج��ه يك كيلويي ۶5 
هزارتوم��ان و در واحد ه��اي درج��ه 2 كيلويي 

5۰ هزارتوم��ان، ش��يريني زب��ان و پاپي��ون در 
واحد هاي درجه يك كيلويي ۶5 و در واحد هاي 
 درج��ه2 كيلوي��ي 5۰ هزارتوم��ان ب��ه فروش 

مي رسد. 
بهره مند اف��زود: كيك يزدي كيلوي��ي ۴9 هزار 
توم��ان در واحد ه��اي درج��ه ي��ك و كيلويي 
۳9هزارتوم��ان در واحد هاي درج��ه2 به فروش 

مي رسد. 

بازار سياه مواد اوليه شيریني  به دليل نبود نظارت بر توزیع
  بازار

  قاچاق

محمدمهدی صافی |  جوان

  گزارش یک

نگراني اصناف از رویکرد مالياتي دولت 
يكي از نگراني هايي كه در حال حاضر براي فعالان اقتصادي از جمله 
اصناف پيش آمده، رويكرد جديدي است كه دولت نسبت به ماليات 
دارد و اين نگراني بايد به ش�كل منطقي از فعالان صنفي دور شود تا 
زمينه سرمايه گذاري افزايش يافته و براي افراد بيشتري ايجاد اشتغال 
كند. يكي از اقدامات جديد، تغييراتي اس�ت كه در قانون ماليات بر 
ارزش افزوده ايجاده شده و موجب چالش هايي در اصناف شده است. 
رئيس اتاق اصناف ايران با تأييد نگراني اصناف از رويكرد جديد دولت 
در بخش ماليات گفت: راه اندازي پايانه هاي فروشگاهي به شفاف شدن 
درآمد و هزينه هاي صنوف كمك مي كند. قانون پايانه هاي فروشگاهي 
كه به منظور شفاف سازي در فعاليت هاي اقتصادي اجرايي مي شود، از 
سازمان امور مالياتي خواستيم به علت عدم وجود زيرساخت هاي لازم 
و عدم آموزش كافي، مشاغل پردرآمد در اولويت اجراي اين قانون قرار 
گيرند و صنوفي اولويت دار با هماهنگي تشكل هاي صنفي انتخاب شوند. 
بنابراين تعيين اولويت ها، ضمن تقويت زيرس��اخت و افزايش آموزش 

مورد توجه سازمان امور مالياتي قرار گرفت. 
سعيد ممبيني افزود: اخطاريه ها و پيامك هايي از طرف بانك مركزي 
براي افراد داراي دستگاه كارتخوان ارسال مي شود كه موجب نگراني 
كسبه شده است. پيشنهاد اتاق اصناف ايران به دولت اين است كه شرط 
دريافت دستگاه كارتخوان را اخذ پروانه كسب يا ساير مجوزهاي فعاليت 
اعلام كند. اين پيشنهاد هم مورد استقبال س��ازمان امور مالياتي قرار 

گرفت و در مجموع اين نشست را مثبت ارزيابي مي كنيم. 


